
\\\ LESZNOWOLA

Hale w Wólce Kosowskiej 
świecą pustkami, bo Chińczycy 
i Wietnamczycy zamknęli 
swoje boksy. Powodem jest 
potężna kontrola służby 
celno-skarbowej, która trwa 
nieprzerwanie od dwóch 
tygodni.

P        rzy każdej bramie stoi samochód 
Mazowieckiego Urzędu Celno-Skar- 

bowego. Urząd monitoruje Wólkę na 
okrągło, 24 godziny na dobę, od 1 grud- 
nia. Kontroluje też samochody na dro-
gach dojazdowych do Wólki. Ponad ty- 
dzień temu funkcjonariusze Mazowie-
ckiego UCS zabezpieczyli nielegalny 
towar (odzież, obuwie, galanterię, kos-
metyki) o wartości 60 mln zł.

\\\   Pierwsza taka kontrola
– Podjechał autokar, wyszło kilku-

dziesięciu facetów, założyli mundury, 
broń i przeszli przez całą szóstą halę. Po 
prostu przeszli. Weszli do piątej i cisza. 
Zaraz podjechał drugi i stało się to samo. 
A potem zaczęli kontrolować – mówi 
nam właściciel jednego z niezamknię-
tych sklepów w hali szóstej. – Efekt psy-
chologiczny niesamowity. Czemu Wiet-
namczycy się pozamykali? Oni mówią, 
że nawet nie wiedzą, co legalnie mogą 
w tym kraju, a co nie. Oni nie rozumieją 
naszych przepisów.

To nie pierwsza kontrola skarbowa 
w Wólce. Ale ta jest inna niż dotychcza-
sowe.

– O poprzednich nie będę mówił,  
bo nie mam dowodów. Ale nie wiem, 
co było gorsze – te kontrole czy cała ta 
Wólka. Jaki był efekt tamtych nalotów? 
Żaden. Ale ta kontrola to zupełnie coś 
innego.
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\\\ KONSTANCIN-JEZIORNA

Bukaciak zabijał, porywał  
dla okupu, kierował gangiem  
z Konstancina, a wcześniej 
działał w grupie mokotowskiej.  
Sąd Okręgowy skazał go 
właśnie na 25 lat pozbawienia 
wolności. Dzięki współpracy 
uniknął dożywocia.

R afał B. ps. „Bukaciak” kierował gru- 
pą przestępczą o charakterze zbroj- 

nym z Konstancina-Jeziorny w latach 
2010-2013. Wcześniej jednak był człon-
kiem grupy mokotowskiej.

Zaczynał 20 lat temu. Najpierw były 
kradzieże, włamania, rozboje i narko-
tyki. Później przeszedł w zabójstwa i 
porwania dla okupu, a także ułatwianie 
uprawiania prostytucji (tzn. pobierał 
pieniądze od prostytutek na drodze 
nr 50 koło Kołbieli za ochronę). Stanął 
przed sądem ponieważ prokuratura za-
rzuciła mu popełnienie 22 przestępstw.

„Bukaciak” współpracował. Ujaw-
niał śledczym nieznane im fakty, przy-

znał się do winy prawie we wszystkich 
zarzutach. Nie przyznał się tylko do 
zabójstwa Grzegorza Z., ps. „Pająk”, któ-
rego wywiózł nad brzeg Wisły, uderzył 
szpadlem w głowę i wrzucił do wyko-
panego dołu.

Za współpracę i przyznanie się do 
winy prokurator wnioskował o nad-

zwyczajne złagodzenie kary, czyli 15 
lat więzienia. Według sędzi Rafał B. 
się na to nie kwalifikował, jednak karę 
mu złagodziła, choć nie nadzwyczajnie. 
Zamiast dożywocia, dzięki współpracy, 
„Bukaciak” dostał 25 lat więzienia. 

Tekst i zdjęcie Joanna Grela
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\\\ KONSTANCIN-JEZIORNA

Mieszkańcy wyrazili swoje 
zdanie przy pomocy ankiety. 
Pierwsze decyzje już niebawem.

Od pewnego czasu w Konstancinie-
-Jeziornie toczy się dyskusja na 

temat tego, czy miasto powinno zostać 
objęte obszarem pierwszej strefy bile-
towej ZTM. Część mieszkańców jest jak 
najbardziej za, ponieważ dzięki temu 
osoby dojeżdżające do Warszawy płaci-
łyby o wiele mniej za bilety, inni z kolei 
wskazują na droższy koszt dojazdu do 
Piaseczna. O to, czy i na jakim terenie 
powinna istnieć pierwsza strefa w Kon-
stancinie, zapytał mieszkańców radny 
Tomasz Nowicki, który na potrzeby 
ostatnich konsultacji dotyczących ko-
munikacji miejskiej stworzył specjalną 
internetową ankietę.

W ankiecie wzięło udział 545 osób. 
Znaczna większość z nich (około 70 pro- 
cent) codziennie korzysta z komunikacji 
miejskiej, najczęściej z linii 710, jeżdżąc 
do Warszawy. Zdaniem dużej części 
osób, które wypełniły badanie, Konstan-
cin-Jeziorna powinien zostać przyłączo-
ny do pierwszej strefy. Za tym rozwiąza-
niem zagłosowało aż 80 procent osób, 
które wypełniły ankietę, a 58 procent 
badanych uważa, że powinno być ono 
wdrożone na terenie całej gminy.

Mieszkańcy odpowiadali również 
na inne pytania, z których wynika mię-
dzy innymi, że: autobusy linii 700, 724  
i 742 powinny jeździć o wiele częściej, 
część autobusów  powinna być skiero-
wana do Metra Kabaty, a część do Wi-
lanowa.

\\\   Jakie będą dalsze  
losy pierwszej strefy  
w Konstancinie?

– Jak ustaliliśmy w Zarządzie Trans-
portu Miejskiego, koszt wdrożenia 
1 strefy biletowej dla całego obszaru 
wyniesie nieco ponad milion złotych. 
Na dzień dzisiejszy dofinansowanie 
komunikacji miejskiej w porozumie-
niu z Zarządem Transportu Miejskiego 
wynosi 2,3 mln., po wdrożeniu 1 strefy 
biletowej byłoby to 3,4 mln – mówi nam 
Tomasz Nowicki.

Wiadomo, że władze Warszawy są 
pozytywnie nastawione do tego pomy-
słu, co wyraziła w jednym z wywiadów 
wiceprezydent Warszawy Renata Ka-
znowska. Podobnie inni radni Konstan-
cina-Jeziorny, którzy niedługo podejmą 
decyzję w tej sprawie.

– 7 grudnia 2017 r., na posiedzeniu 
Komisji Budżetu Rady Miejskiej, której 
jestem członkiem, zgłosiłem popraw-
kę do projektu budżetu na rok 2018,  
zawnioskowałem o przesunięcie 1 mi-
liona złotych na komunikację publiczną 

i wdrożenie 1 strefy biletowej, co zy-
skało poparcie Komisji i taka zmiana 
została dokonana. Ostateczna akcep-
tacja należy do rady miejskiej, a sesja 
budżetowa odbędzie się 20 grudnia 
2017 r. – informuje Nowicki, który ra-
zem z radną Renatą Dąbrowską zbierał 
w sobotę podpisy poparcia dla tego po-
mysłu. W ciągu trzech godzin podpisało 
się 339 osób.

Rafał Lipski

Chcą 
I strefy

Ankietowani najczęściej korzystają z linii 710

Zdjęcie z sobotniej zbiórki podpisów

Sąd Okręgowy skazał „Bukaciaka” na 25 lat więzienia

Aż trzy błędne kierunki (ZUS, PWiK, US) pokazuje tablica przy DK79 u wylotu 
ul. 17 stycznia.

Posiedzi ćwierć wieku

\\\ PIASECZNO

W mieście stanęły nowe tablice 
informacyjne. Ich lokalizacja 
oraz niektóre z pokazywanych 
kierunków budzą co najmniej 
zdziwienie.

W listopadzie na terenie miasta 
stanęło 12 tablic wskazujących 

drogę do najważniejszych instytucji. 
Podróżując po Piasecznie możemy się 
więc dowiedzieć, jak trafić do Urzędu 
Gminy, Starostwa Powiatowego, sądu, 
szpitala, Urzędu Skarbowego czy na 
dworzec. 

– Nowe pylony informacyjne, będą-
ce elementem projektu System Infor-
macji Miejskiej, kosztowały po 14 tys. 
złotych każdy – informuje Naczelnik 

Wydziału Utrzymania Terenów Pub-
licznych Grzegorz Chrabałowski. Nasze 
zainteresowanie wzbudziła lokalizacja 
niektórych tablic, ale przede wszystkim 
ich treść. Zastanawiamy się na przykład 
nad celowością informowania na tablicy 
stojącej w bezpośrednim sąsiedztwie 
Urzędu Gminy o kierunku zmierzania 
do tej instytucji. Podobnie zresztą, jak 
do mieszczącego się po drugiej stronie 
ulicy budynku sądu i prokuratury, które 
naprawdę trudno przegapić. Bardziej 
problematyczna jednak wydaje się treść 
niektórych tablic, a konkretnie wyzna-
czane przez nie kierunki. 

Na tablicy zlokalizowanej u wylotu 
ul. Jarząbka na skrzyżowaniu z ul. Jana 
Pawła II na przykład strzałka kierująca 
do szpitala wskazuje drogę do centrum 
miasta, podczas gdy prostsza i szybsza 

prowadzi prosto, w górę ulicy Dworco-
wej. Nie lepiej jest na jednej z dwóch 
(sic!) tablic umieszczonych przy wylocie 
ul. 17 Stycznia na obwodnicę. Tuż obok 
lewoskrętu (w DK 79 w kierunku ulicy 
Puławskiej) stoi tablica, która informuje 
m.in. o tym, że siedzibę PWiK, ZUS oraz 
Urząd Skarbowy znajdziemy jadąc w 
kierunku na…Górę Kalwarię. Pozostałe 
strzałki kierują w prawo, do centrum 
miasta. Problem tylko w tym, że tuż 
przed tablicą, ani tym bardziej za nią, 
nie ma możliwości obrania tego kierun-
ku. Dodatkowo nie są w stanie spełnić 
swojej roli, o ile ktoś nie stoi w korku 
pozwalającym się z treścią zapoznać, a 
ruch pieszy tu właściwie nie występuje.

Zapytaliśmy urzędników, kto decy-
dował o lokalizacji tablic oraz zawartych 
w nich informacjach. 

– Podczas planowanych lokalizacji 
naczelnik wydziału brał udział w wizji 
lokalnej, gdzie ustalano treści poszcze-
gólnych tablic – informuje Anna Grzej-
szczyk z Biura Promocji i Informacji UG. 
Sam naczelnik Grzegorz Chrabałowski 
przyznaje, że przejrzał wszystkie tablice 
już po ich postawieniu.

– Jestem świadomy, że wkradły się 
błędy, ale dotarły już strzałki kierunko-
we, które wykonawca naklei na błędne 
oznaczenia – zapewnia.

Miejmy nadzieję, że to poprawi 
przynajmniej treść tablic, bo zmiany 
lokalizacji raczej nie należy się spodzie-
wać.

Tekst i zdjęcie Joanna Ferlian

Kosztowna dezinformacja

FO
T. 

TO
M

AS
Z 

NO
W

IC
KI

FO
T. 

R.
 L

IP
SK

I



3NR 176 (5) 13 GRUDNIA 2017

\\\ KONSTANCIN-JEZIORNA

W Dębówce koło Konstancina-
Jeziorny znaleziono  
38 martwych dzików.  
Nie wiadomo, czy padły  
z powodu ASF, ale znajdowały 
się na terenie, na którym  
wirus występuje.

P        owiatowy Inspektorat Weterynarii 
w Piasecznie pobrał próbki, które 

pozwolą to stwierdzić przyczynę śmier-
ci zwierząt.

Dziki zostały wywiezione przez fir-
mę utylizacyjną, ale najpierw musiano 
je zwieźć w jedno miejsce. Zwierzęta 
znaleziono na terenie o promieniu ki-
lometra, również w trudno dostępnych 
miejscach – w krzakach czy za wałem 
przeciwpowodziowym. Dziki zwożone 
były na quadach z przyczepkami. 

W akcji wzięły udział jednostki OSP 
Bielawa, OSP Chojnów i PSP Piasecz-

no, koło łowieckie, policja, Powiatowy 
Inspektorat Weterynarii w Piasecznie, 
Powiatowy Zespół Zarządzania Kryzy-
sowego oraz Fundacja Animal Rescue 
Polska. Obecny był też Wojewódzki In-
spektorat Weterynarii. 

Wszystko odbyło się z zachowa-
niem wszelkich środków ostrożności, 
aby nie rozprzestrzeniać wirusa. Mimo 
że służby w powiecie mają do czynie-
nia z taką sytuacją po raz pierwszy, cała 
akcja została przeprowadzona bardzo 
profesjonalnie.

Wirus afrykańskiego pomoru świń 
(ASF) nie jest groźny dla człowieka i in-
nych zwierząt, jednak bardzo groźny dla 
świń i dzików. Nie można go leczyć, nie 
ma na niego szczepionki. Zarażone stado 
świń trzeba zlikwidować. Niesie to za so- 
bą m.in. ogromne straty ekonomiczne.

Chociaż inne zwierzęta nie są zagro-
żone, należy pamiętać, że psy czy koty 
mogą przenosić kawałki zarażonej pad-
liny. Wszelkie środki ostrożności muszą 
zachować hodowcy świń.

Jeśli znajdziemy martwego dzi-
ka, należy niezwłocznie powiadomić 
służby: policję, powiatowego lekarza 
weterynarii czy powiatowe centrum 
zarządzania kryzysowego.

Tekst i zdjęcie Joanna Grela

\\\ PIASECZNO

Sezon świąteczny w Piasecznie 
rozpoczął się na dobre  
w ostatnią niedzielę.  

J        ak co roku, w okolicach Mikołajek,  
na piaseczyńskim Rynku pojawiły się 

kramy świątecznego kiermaszu, a na 
nich wszystko, co niezbędne na święta 
– od swojskich wędlin, przez lokalne 

miody i wina, aż po różnego rodzaju 
dekoracje i oryginalne, rękodzielnicze 
upominki pod choinkę. Najmłodsi mogli 
też upiec i ozdobić swoje własne pier-
niki, zrobić oryginalną kartkę świątecz-
ną lub zmierzyć się wraz z rodzicami z 
zadaniami gry miejskiej. Punktem kul-
minacyjnym było oczywiście odpalenie 

choinki, które poprzedziły świąteczne 
życzenia od reprezentujących władze  
miasta wiceburmistrzów Hannę Kuła-
kowską-Michalak oraz Daniela Putkie-
wicza. A na koniec dnia Rynek wypełni-
ły góralskie kolędy w wykonaniu Kapeli 
Góralskiej Beskid.

Tekst i zdjęcia Joanna Ferlian

Profesjonalnie, miło, nie przeszka-
dzają, wszystkich wpuszczają, prze-
puszczają, sprawdzają, ale nie trzeba 
zamykać sklepów na czas kontroli – mó-
wi właściciel. 

Zamknięcie takiej ilości boksów ma 
swoje konsekwencje także dla sklepów 
prowadzonych przez polskich przed-
siębiorców.

– Co będzie, jak się zamkną? Niech 
pani tak nie mówi nawet. Chińczycy 
mówią, że są na urlopie. Ale jeżeli fak-
tycznie nie wrócą, to my upadniemy. Tu 
przyjeżdżają tiry ze Wschodu, nawet z 
Łotwy, żeby kupować. Przyjadą, kiedy 
ich [Azjatów – przyp. red.] nie ma? Kto 
tu przyjdzie w ogóle? – mówi nam eks-
pedientka jednego z otwartych sklepów.

– A wie pani, że w Raszynie szwalnia 
czapek przez tę kontrolę zwolniła już 
połowę ludzi? Bo oni szyli dla Wólki. Ja 
też siedzę w domu. Zarabiałam 2700 na 
rękę, na umowę o pracę. Ja rozumiem, te 
kontrole nie biorą się z niczego. Ale tylu 
ludzi traci pracę przed świętami. To jest 
nasz dramat – pisze do mnie Marzena z 
hali szóstej.

Ekspedientka w sklepie na szybko 
wylicza, że po obydwu stronach Nad-
rzecznej (główna ulica w Wólce Kosow-
skiej) pracuje 2000 ludzi. Mówi, że po 
jednej stronie sklepy pracują normalnie, 
ale po drugiej stronie pracę tracą właś-
nie setki ludzi.

\\\   Kontrola jest dobra,  
ale co z ludźmi?

– Nie ma z czym dyskutować. Kon-
trola jest dobra. Widzi pani, nie wszyscy 
się zamknęli. Czyli nie widzą zagrożenia 
ze strony służby celno-skarbowej. Ale 
to ma dwie strony medalu. Pracę straci 
kilkaset osób, nawet 1000. Dobrą pracę, 
za ok. 3000 zł miesięcznie, na etacie. Nie 

wszyscy tu pracują legalnie, wiadomo, 
jak wszędzie. Upadną firmy, zupełnie le-
galne, takie jak moja, albo inne w Polsce, 
które żyją z Wólki. Ci, co się zamknęli, 
też nie zawsze są oszustami i złodzieja-
mi. Oni często nie wiedzą, jak do końca 
legalnie prowadzić biznes w Polsce. Ale 
też nikt im nie powiedział, wszyscy ma-
ją to gdzieś. Wpadały kontrole, dawały 
mandat i tyle. Żadnych konsekwencji, 
żadnych wniosków. To dalej działali tak, 
jak potrafią. To są Azjaci, mają inną men-
talność. Tylko nikt ich tego nie uczy. Po-
lak wziąłby dobrego księgowego, nawet 
adwokata, kogoś, kto pomoże przebrnąć 
przez te nasze przepisy. Ale po co? Grozi 
im tylko mandat raz na jakiś czas – mó-
wi właściciel sklepu.

– Obok nas pracuje dwóch młodych 
Wietnamczyków. O wszystko pytają, 
czy tak można czy nie, co trzeba zrobić, 
przychodzą z jakimiś papierami żeby 
im pomóc. Uczciwi są, widać, że chcą 
dobrze. Ale też się zamknęli, bo mówią, 
że nie wiedzą, czy na pewno wszystko 
mają legalnie i w porządku. Nikt się nie 
interesował, jak to działa, przez 20 lat. 
A oni robią po swojemu – mówi ekspe-
dientka.

– Oni muszą się liczyć z naszymi 
przepisami i zasadami, bo inaczej to 
jest nie fair wobec nas. Ale ta kontrola, 
chociaż słuszna i profesjonalna, będzie 
miała ogromne konsekwencje dla wie-
lu uczciwych ludzi, a o tym wydaje się, 
nikt nie myśli – mówi właściciel. – Dla 
nas sezon przedświąteczny trwa od 
października do listopada, bo jesteśmy 
hurtownikami. Grudzień i tak jest słaby, 
ale dla pracowników to prawdziwy dra-
mat. Oni są akurat niewinni, a poniosą 
największe konsekwencje.

Tekst i zdjęcia Joanna Grela

AKTuALNOŚCI

R E K L A M A

Wszystko odbyło się z zachowaniem wszelkich środków ostrożności

Wólka Kosowska świeci dzisiaj pustkami

Swojskie wędliny na świąteczny stół 
cieszyły się dużą popularnością

Wystąpiła Kapela Góralska Beskid

38 martwych dzików

Rozbłysła po raz siódmy

Wólka Kosowska 
na urlopie dokończenie ze str. 1

dokończenie 
ze str. 1
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\\\ LININ

Fundacja Refugee.pl ogłosiła, 
że od 1 stycznia jest zmuszona 
zamknąć przedszkola, które 
prowadzi w Ośrodkach  
dla Cudzoziemców w Lininie 
i Dębaku. Chyba, że znajdzie 
fundusze.

WOśrodku w Lininie koło Góry 
Kalwarii zamieszkują rodziny 

starające się o nadanie statusu uchodź-
cy w Polsce. Od dwóch lat istnieje na 
jego terenie przedszkole i świetlica dla 
dzieci, które stanowią ok. 50% miesz-
kańców ośrodka. Pomieszczenia zostały 
wyposażone przez Fundację oraz dar-
czyńców. 

W przedszkolu i świetlicy przed-
szkolanki pracują codziennie po 8 go-
dzin, bez przywilejów wynikających z 
Karty Nauczyciela, ale według kodek-

su pracy. Dojeżdżają one do ośrodka 
na własną rękę, który położony jest w 
środku lasu. 

Od 1 stycznia 2018 r. Fundacja bę-
dzie zmuszona zamknąć przedszkole 
i świetlicę.

– Dotychczas najważniejszym źród-
łem, z których finansowano przedszkola 
i świetlice, były środki Europejskiego 
Funduszu Azylu, Migracji i Integracji 
(FAMI) uzyskiwane w wyniku otwar-
tych konkursów. Od drugiej połowy 
2015 r. środki te zostały wstrzymane 
(„do czasu powstania nowej Polityki mi-
gracyjnej Polski”, czyli prawdopodobnie 
roku 2020) – poinformowała Fundacja 
Refugee.pl. – Żaden z innych donato-
rów nie rozdysponował w otwartych 
konkursach pieniędzy, które mogłyby 
finansować działania skierowane bez-
pośrednio do cudzoziemców i ich dzieci.

Przedszkole i świetlica wydają się 
bardzo ważnym, jak nie najważniejszym 

elementem procesu integracji dla ubie-
gających się o status uchodźcy. W przed-
szkolu dzieci poznają język, obyczaje  
i naszą kulturę. Dzieci uczęszczające do 
okolicznych szkół znajdują w świetlicy 
pomoc przy odrabianiu lekcji, kogoś, 
kto potrafi im wytłumaczyć naszą kul-
turę oraz wesprzeć w tym niezwykle 
trudnym dla nich momencie, jakim  
jest niewątpliwie wyjazd z kraju,  
mieszkanie w ośrodku oraz rozpoczę-
cie nauki w polskiej szkole następnego 
dnia po przyjeździe do kraju. Zamknię-
cie tych miejsc spowoduje, że stracą 
nawet to. 

– Ze względu na rodzaj pomieszczeń 
oraz fakt, że nie jesteśmy ich zarządcą, 
nie możemy ubiegać się o subwencję 
na prowadzenie punktów przedszkol-
nych z gmin, w których położone są 
ośrodki. Dzieci nie mają realnej szansy 
na uczęszczanie do przedszkoli publicz-
nych, a rodziców nie stać na opłacenie 
przedszkoli prywatnych – tłumaczy 
Fundacja.

Przedszkolanki zarabiają 2 550 i 
2 430 zł netto miesięcznie. Minimalna 
kwota na materiały plastyczne i eduka-
cyjne to 100 zł miesięcznie. 

– Przykro nam, ale dzieci rosną, 
niezależnie od tego, czy są polskie czy 
cudzoziemskie, i nie mogą poczekać ze 
swoją edukacją do 2020 r. Potrzebują 
wsparcia w rozwoju tu i teraz – komen-
tuje Fundacja.

Fundację wesprzeć można na stro-
nie https://pomagam.pl/bwbyait7

Tekst i zdjęcie Joanna Grela

AKTuALNOŚCI

Stoisz w korku?  
byłeś świadkiem wypadku?  

znalazłeś się w miejscu,  
w którym dzieje się coś 

 ciekawego, coś, czym chciałbyś 
podzielić się z innymi?

NAjCIEKAwszE  
NEwsY  

OPUblIKUjEMY  
w gAzECIE

pOInfOrmuj O tym 
mIeszkańców pOwIatu. 

bądź pIerwszy!

przesyłaj zdjęcia i informacje  
do redakcji – MMS i SMS  

pod nr tel. 501 09 14 80 lub e-mail: 
redakcja@przegladpiaseczynski.pl 

R E K L A M A

\\\ PIASECZNO

Od 4 grudnia w centrum 
Piaseczna obowiązuje strefa 
płatnego parkowania. Jak się 
jednak okazuje, oznaczenia 
płatnej strefy niekoniecznie  
są jasne. 

P ani Beata zadzwoniła do nas w pią-
tek po południu.
– Czy państwo wiedzą, że na tym 

odcinku między Kościuszki a Sierakow-
skiego, naprzeciwko Nadarzyńskiej, 
trzeba zapłacić za parkowanie? – za-
pytała.

Szczerze mówiąc, nie wiedzieliśmy. 
Zajrzeliśmy do uchwały i faktycznie – 
tych kilka miejsc jest obrysowane na 
czerwono jako część strefy. Zresztą jest 
napisane: „ulica Kościuszki, od Kościel-
nej do Wschodniej, a do końca roku do 
ronda”. A ten odcinek to jeszcze ulica 
Kościuszki.

– Ja nawet nie wiedziałam, że to jest 
Kościuszki. Łącznik pod Urzędem chyba 
nie ma nazwy, tę uliczkę równie dobrze 
nazwałabym Nadarzyńską, albo Siera-
kowskiego. Tam nie ma płatnego par-
kowania. Stanęłam tam, bo myślałam,  
że tu już strefa nie obowiązuje. Spraw-
dziłam samochody obok, nikt nie miał 
biletu. Stałam tam dwa dni – mówi pani 
Beata.

W sobotę obeszliśmy ten fragment 
miasta. Od strony Nadarzyńskiej, przy 
Kościelnej i przy wyjeździe z parkingu 

przy komendzie policji, a także od stro-
ny ul. Sierakowskiego stoją znaki infor-
mujące o strefie. Znak kończący strefę 
stoi tuż przy Sierakowskiego, ale w 
otoczeniu wielu innych znaków, można 
go nie zauważyć. Podobnie łatwo prze-
gapić znak przy Kościelnej, który stoi 
po prawej stronie, podczas gdy miej-
sca parkingowe znajdują się po lewej 
– nikt zatem raczej nie patrzy w prawo.  
W miejscu, o którym poinformowała 
nas pani Beata, nie widać nawet par-
komatu.

– Jeżeli się zapłaci w ciągu 48 godzin 
mandat wynosi 30 zł. To jeszcze nie jest 
wielka kwota, ale warto o tym poinfor-
mować – żeby ludzie wiedzieli, gdzie 
dokładnie jest strefa, a urzędnicy lepiej 
to oznakowali. Bo ktoś, kto przyjedzie z 
innego miasta, to już na pewno się nie 
zorientuje – prosi pani Beata.

Tekst i zdjęcia Joanna Grela

Gdzie jest strefa?Prace dzieci z Linina, prezentowane z okazji Dnia Otwartego w Ośrodku  
w maju 2017 roku

Zamkną przedszkole

Postawienie znaku w przestrzeni przeładowanej znakami, może spowodować, 
że go nie zauważymy

\\\    MaRatoN Po NoweMu
Od wielu lat, w okolicach 10 grudnia, kiedy to obchodzony jest Dzień Praw Człowieka, Amnesty International organizuje 

akcję pisania listów w obronie osób, których podstawowe, niezbywalne prawa, zostały naruszone przez lokalne władze lub 
obowiązujące w danym państwie przepisy. Każdego roku międzynarodowa instytucja, zajmująca się śledzeniem przypadków 
łamania praw człowieka, tworzy listę kilkunastu osób, w obronie których każdy zainteresowany człowiek może napisać „list 
dla wolności”, skierowany do decyzyjnych w danym przypadku osób. Od kilku lat piaseczyńska Młodzieżowa Rada Gminy 
organizuje taki maraton również w Piasecznie. Dotychczas listy pisano w weekend na terenie liceum przy ul. Chyliczkowskiej 
W tym roku maraton przyjął inną formę. Listy pisano przez cały ubiegły tydzień w szkołach ponadpodstawowych oraz pod-
stawowych z oddziałami gimnazjalnymi. 

– Ten pomysł okazał się strzałem w dziesiątkę – mówi rzecznik MRG Weronika Jagielak. – W tym roku napisano ponad  
2 tysiące listów, to dziesięć razy więcej niż zazwyczaj – nie ukrywa zadowolenia młoda radna.

\\\ W SKRÓCIE
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\\\ LESZNOWOLA

30 listopada rada  
gminy przyjęła uchwałę  
o przystąpieniu  
do Ogólnopolskiej Karty 
Seniora, a w styczniu przyszłego 
roku ma być przyjęta 
dodatkowa Lesznowolska  
Karta Seniora. 

Ogólnopolska Karta Seniora jest 
przeznaczona dla osób, które 

ukończyły 60 lat i uprawnia do systemu 
zniżek, ulg, preferencji i uprawnień, nie 
tylko na terenie gminy Lesznowola, ale 
w całej Polsce. Do programu przystą-
piło już ok. 1000 podmiotów z całego 
kraju, w tym m.in. uzdrowiska, sanato-
ria, ośrodki zdrowotno-medyczne, in-

stytucje kulturalne, hotele, gabinety 
kosmetyczne, salony fryzjerskie i salony 
optyczne.

Obecnie w Lesznowoli mieszka 
3817 osób, które skończyły 60 lat, co 
stanowi prawie 15 proc. ogólnej liczby 
mieszkańców. 

Program będzie realizowany przez 
Gminny Ośrodek Pomocy Społecznej 
w Lesznowoli (GOPS). Jak informuje 
kierownik GOPS-u pani Lucyna Ołów, 

w styczniu przyszłego roku powinno 
rozpocząć się wydawanie Kart Senio-
ra, które będzie można odbierać w sie-
dzibie GOPS-u przy ul. Gminnej 66 w 
Lesznowoli. Ale to nie koniec ułatwień 
dla seniorów. Gmina jest obecnie w 
trakcie przygotowywania dodatkowej 
Lesznowolskiej Karty Seniora, która ma 
być przyjęta na styczniowej sesji rady 
gminy. 

Piotr Włodarczyk

Zniżki dla seniorów od stycznia 

\\\ PIASECZNO

Podpisany aneks do umowy 
na wykonanie przebudowy 
skrzyżowania ulic Armii 
Krajowej i Chyliczkowskiej 
mówi o zakończeniu prac  
31 sierpnia 2018 r.

Przypomnijmy – przetarg General- 
nej Dyrekcji dróg Krajowych i Auto- 

strad na to zadanie zakończył się w 
marcu bieżącego roku. Początkowo 
zakładano, że remont odbędzie się w 
wakacje, kiedy ruch jest nieco mniejszy. 
Szybko jednak się okazało, że kwestie 
formalne opóźnią rozpoczęcie prac. Mo-
wa była o wrześniu. Następnie końcu 
października. A potem o listopadzie. 
Zapytaliśmy więc GDDKiA, czy już z za-
łożenia przełożono je na wiosnę.

– Oczekujemy na wydanie przez 
Wojewodę Mazowieckiego zaświadcze-
nia o zgłoszeniu robót. Ten dokument 
pozwoli Wykonawcy rozpocząć roboty 
– informuje Małgorzata Tarnowska. –  
Z uwagi na wejście w sezon zimowy, za- 
warty został aneks do umowy z termi-
nem wykonania do 31.08.2018 r.

Wszystko wskazuje więc na to, że 
na remont i poprawę sytuacji na jednym 
z bardziej zakorkowanych piaseczyń-
skich skrzyżowań poczekamy znacznie 
dłużej niż deklarowano. 

\\\   Miało być lepiej  
a jest gorzej

Kierowcy muszą się uzbroić w 
cierpliwość, również ci, którzy irytują 
się nową organizacją ruchu na przebu-

dowanym skrzyżowaniu ul. Julianow-
skiej z ul. Chyliczkowską. Niestety, na 
razie nowy układ dróg i ich skrzyżowa-
nie sytuacji drogowej nie poprawiło, a 
wręcz, jak twierdzą kierowcy i okoliczni 
mieszkańcy, pogorszyło. Użytkownicy 
drogi nadal mają problem z wjazdem 
na interesujący ich pas – do prawo- lub 
lewoskrętu, pasażerowie z kolei narze-
kają na lokalizację przystanku autobu-
sowego tuż za skrzyżowaniem.

– To jakiś absurd – mówi jedna z 
mieszkanek ul. Chyliczkowskiej. - Sto-
imy bez sensu w korku po to, by za 
chwilę wysiąść i wracać pieszo przez 
to felerne skrzyżowanie. Kiedyś przy-
stanek był przed skrzyżowaniem – za-
uważa. Ten jednak zlokalizowano tak, by 
na jednym przystanku zatrzymywać się 
mogły dwie linie – 724 i 710.

Grzegorz Wójcik, pełniący obowiąz- 
ki Naczelnika Wydziału Inwestycji, Re-
montów i Drogownictwa, przyznaje, że 
sytuacja na skrzyżowaniu jest trudna.

– Nasza przebudowa była elemen-
tem przygotowawczym dla inwestycji 
GDDKiA, która również miała być zreali-
zowana jeszcze w tym roku – wyjaśnia. – 
Przyjęty układ będzie w pełni sprawnie 
funkcjonował po zmianie organizacji 
ruchu na pozostałych ulicach docho-
dzących do skrzyżowania DK79 z ul. 
Chyliczkowską – zapewnia. 

W związku z tym, że inwestycja 
GDDKiA ma się opóźnić, jedyne co może 
zrobić powiat, to poprosić o modyfikację 
sygnalizacji świetlnej na skrzyżowaniu, 
czyli wydłużenia czasu dla lewoskrętu 
z ul. Chyliczkowskiej w kierunku Góry 
Kalwarii. Doświadczenie jednak poka-
zuje, że GDDKiA rzadko ulega takim su-
gestiom. Kierowcom nie pozostaje nic 
innego jak uzbroić się w cierpliwość i 
życzliwość, ta bowiem pozwoli uniknąć 
dodatkowych napięć, a nawet kolizji 
przy próbie zjechania na wybrany pas 
ruchu.

Tekst i zdjęcie Joanna Ferlian 

Byle do…
wakacji

Skrzyżowanie wymaga wzmożonej uwagi i cierpliwości

\\\ LESZNOWOLA

Od 1 stycznia 2018 r. wchodzą 
w życie zmiany w systemie 
gromadzenia i wywozu śmieci, 
a wielu mieszkańców skarży 
się na brak wystarczającej 
informacji. 

R ozporządzenie Ministra Środowi-
ska z dnia 29 grudnia 2016 r. w spra- 

wie szczegółowego sposobu selektyw-
nego zbierania odpadów weszło w życie 
1 lipca. Nowe przepisy wprowadzają 
obowiązkowy podział od 1 stycznia 
2018 r. na co najmniej cztery rodzaje po-
jemników lub worków: metale i tworzy-
wa sztuczne (żółty), papier (niebieski), 
szkło (zielony) i bioodpady (brązowy). 
Na podstawie tego rozporządzenia rada 
gminy Lesznowola podjęła stosowne 
uchwały, przekazując informacje soł-
tysom i radnym do rozpowszechnienia  
w swoich okręgach. Jednak wielu miesz-
kańców, w szczególności ze wspólnot 
mieszkaniowych, nadal nie wie, co się 
zmieni od nowego roku i kto poniesie 
koszty zmian. 

\\\   Co trzeba będzie zmienić  
i do kiedy?

Jak informuje Lech Kilanowski, kie-
rownik Referatu Gospodarowania Od-
padami Komunalnymi w Lesznowoli, od 
1 stycznia przyszłego roku obowiązko-

wo w każdym domu, bloku lub osiedlu 
mieszkaniowym będzie musiało być  
pięć pojemników lub worków na od-
pady: na metale i tworzywa sztuczne,  

papier, szkło, bioodpady i zmieszane. 
Kolor worków ma być zgodny z powyż-
szymi przepisami już od 1 stycznia przy-

szłego roku, a kolor pojemników ma 
być dostosowany do 30 czerwca 2022 
r. Koszt nabycia i oznaczenia pojemni-
ków lub worków poniosą właściciele 
nieruchomości. 

\\\   Problem z wiatami
Mieszkańcy wspólnot mieszkanio-

wych alarmują, że to oni będą musieli 
tak naprawdę ponieść koszty wprowa-
dzanych zmian. Problemem jest głów-
nie dostosowanie wiat śmietnikowych 
do nowych potrzeb.

– Gdzie my wstawimy dwa nowe 
pojemniki do naszej wiaty śmietni-
kowej? Tam są teraz trzy pojemniki  
i już jest ścisk, a co będzie jak jeszcze 
dołożymy dwa? Trzeba będzie chyba 
rozbudować wiatę i za to wszystko bę-
dziemy musieli zapłacić z własnej kie-
szeni – komentuje pan Jacek, mieszka-
niec jednego z nowopowstałych osiedli 
w Zgorzale. 

Jak zapewnia Lech Kilanowski, gmi- 
na nie planuje obecnie podniesienia 
opłaty za wywóz śmieci, a częstotliwość 
wywozu odpadów zostanie zachowana 
na zbliżonym poziomie. 

Szczegółowe informacje można 
uzyskać na stronie internetowej gminy 
oraz w Referacie Gospodarki Odpadami 
Komunalnymi Urzędu Gminy Leszno-
wola w Łazach ul. Przyszłości 8, tel. 22 
7000101, e- mail: rok@lesznowola.pl 

 Piotr Włodarczyk

,,Rewolucja” śmieciowa 

Od nowego roku 5 obowiązkowych 
pojemników
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Stężenia pyłów i szkodliwych sub-
stancji w powietrzu szczególnie 

odczuwalne są zimą. W sezonie grzew-
czym znacznie przekraczają one do-
puszczalne normy. Aby temu przeciw-
działać Sejmik Województwa Mazowie-
ckiego podjął uchwałę antysmogową. 
Wskazuje ona m.in. jakie piece mogą być 
stosowane, a które zostaną ograniczo-
ne. Ściśle określa parametry instalacji 
grzewczych, a także jakość spalanych 
paliw. Zmiany będą jednak wprowadza-
ne stopniowo.

\\\   Smog szkodzi i to bardzo
Badania potwierdzają, że zarów-

no długie, jak i krótkie przebywanie 
na powietrzu zanieczyszczonym py-
łami zawieszonymi może prowadzić 
do schorzeń układów krążenia i od-
dechowego, a nawet przedwczesnych 
zgonów. Na negatywne skutki smogu 
szczególnie narażone są dzieci i osoby 
starsze. Mocno odczuwają je też cierpią-
cy na choroby układu krążenia i ukła-
du oddechowego. Skala zjawiska jest 
ogromna. Szacuje się, że na Mazowszu 
z powodu zanieczyszczenia powietrza 
przedwcześnie umiera od 4 do 6 tys. 
osób rocznie.

\\\   Wymiana pieców tak,  
ale krok po kroku

Wymieniając przestarzały piec, war- 
to zwrócić uwagę przede wszystkim  
na ekologiczne źródła ogrzewania, tj. ga- 
zowe, elektryczne, systemy ciepłownicze 
i odnawialne źródła energii. Co ważne, 
uchwała nie wyklucza możliwości użyt- 
kowania kotłów na paliwa stałe, a wpro- 
wadza jedynie ograniczenia w od- 
niesieniu do ich klasy. Informacja o kla-
sie kotła znajduje się na jego tabliczce 
znamionowej oraz w instrukcji obsługi. 

Jeśli nie ma jej w żadnym z tych miejsc 
– kocioł nie spełnia kryteriów żadnej 
z klas.

\\\   Konieczne wsparcie władz 
centralnych

Mazowsze musi już dziś zacząć się 
przygotowywać do wsparcia mieszkań-
ców w wymianie pieców. Władze wo- 
jewództwa zaczęły już planować  
na przyszły rok harmonogramy kon-
kursowe w ramach RPO WM 2014-
2020 oraz zabezpieczyły środki na dwa 
unijne konkursy. Środki przyznawane 
będą także przez Wojewódzki Fun- 
dusz Ochrony Środowiska i Gospodarki 
Wodnej w Warszawie. Nie uda się jed-
nak wygrać ze smogiem bez wsparcia 
władz centralnych, o co samorząd Ma-
zowsza wraz z innymi samorządami 
wojewódzkimi wielokrotnie apelowali.

\\\   Ostatnia zima upłynęła pod 
hasłem smogu i jego szkodliwo-
ści dla naszego zdrowia. Czy smog 
naprawdę jest dla nas tak dużym 
zagrożeniem?

Smog to niebezpieczne zjawisko, 
które niekorzystnie wpływa na nasze 
zdrowie, a przede wszystkim na dro-
gi oddechowe. Jako połączenie pyłów  
i szkodliwych substancji zawieszo-
nych w kropelkach wody, smog jest 
bezpośrednim czynnikiem, który ra-
zem z wdychanym powietrzem mo-
że uszkadzać nasze drogi oddecho-
we, a w dalszej kolejności przenikać  
do krwiobiegu. Skutki oddychania ta-
kim zanieczyszczonym powietrzem 
najbardziej odczuwają osoby z ast-
mą, przewlekłą obturacyjną chorobą  
płuc czy też ze schorzeniami alergicz-
nymi.

\\\   Czy kobiety w ciąży powinny oba-
wiać się o zdrowie swoich dzieci?

Smog niekorzystnie wpływa na 
rozwój układu nerwowego u płodu. 
Przenikanie do krwiobiegu drobnych 
substancji, takich jak siarka czy azot 
może wpływać na rozwój układu ner-
wowego płodu, powodując różnego 
rodzaju niedobory czy niedorozwoje.

\\\   osoby starsze i dzieci powinny 
jakoś szczególnie na siebie uważać?

Smog, wpływając na nasz układ 
odpornościowy, może skutkować za-
ostrzeniem chorób. U osób starszych 
układ odpornościowy jest mniej wy-
dolny, dlatego powinny one uważać  

na przebywanie na „świeżym” powie-
trzu. Zaleca się, jak najkrótsze prze-
bywanie na obszarze o zwiększonym 
stężeniu pyłów.

\\\   Jakie działania profilaktyczne 
możemy podejmować, aby uchro-
nić się przed smogiem? 

Trudno mówić o działaniach, 
które mogą podejmować pacjenci. 
Wszelkie zanieczyszczenia powietrza 
pochodzą głównie z emisji spalin i spa-
lania węgla. I to właśnie z tymi źród-
łami smogu trzeba przede wszystkim 
walczyć. Trzeba więc ograniczyć emi-
sję spalin oraz wprowadzić przepisy 
regulujące ich wytwarzanie na danym 
obszarze. Ale to działania, które mogą 
podjąć odpowiednie instytucje. Nato-
miast pacjentom z chorobami układu 
oddechowego zaleca się ograniczenie 
przebywania na zewnątrz na obszarze 
z dużym natężeniem zanieczyszcze-
nia.

\\\   Podsumowując, smog nie jest 
mitem, a realnym zagrożeniem dla 
naszego zdrowia.

Tak, smog jest szkodliwy i to nie 
mit. Ważne, że coraz częściej i coraz 
więcej się o tym mówi. Smog jest 
zjawiskiem cywilizacyjnym i będzie 
miał coraz większy wpływ na nasze 
zdrowie. Już teraz lekarze obserwują, 
że osoby mieszkające w większych 
aglomeracjach coraz częściej zgłaszają 
się z objawami utrudnionego oddy-
chania, zwłaszcza w okresie jesienno-
-zimowym.

Eksperci, naukowcy, lekarze, 
samorządowcy, a także 
mieszkańcy – w sprawie 
smogu mówią jednym głosem. 
Zanieczyszczenie powietrza  
to zagrożenie realne,  
z którym należy walczyć. 
Ważny krok w tej kwestii 
podjął Sejmik Województwa 
Mazowieckiego.  
Uchwała antysmogowa  
dla Mazowsza obowiązuje  
już od 11 listopada br.  
 Jej przyjęcie poprzedziły 
szerokie konsultacje  
społeczne oraz eksperckie.

O zagrożeniach, jakie smog niesie dla naszego życia i zdrowia 
mówi dr n. med. Grzegorz Krasowski, lekarz z Mazowieckiego 
Centrum Chorób Płuc i Gruźlicy w Otwocku.

STOP SMOG! 
Mazowsze walczy o czyste powietrze

Szkodliwość smogu  
nie jest  
mitem

Podczas zakupu pieca 
należy upewnić się  

u sprzedawcy  
bądź producenta  

czy urządzenie posiada 
certyfikat i jest zgodne 

z wymaganiami 
ekoprojektu

Uchwała antysmogowa 
dla Mazowsza 

obowiązuje  
od 11 listopada br.  
Za jej przyjęciem 

jednogłośnie zagłosowali 
radni PiS, PSL, PO, PR 

oraz niezrzeszeni

m a t e r I a ł I n f O r m a c y j n y

Więcej informacji o uchwale antysmogowej można znaleźć na stronie internetowej  
https://www.mazovia.pl/ekologia-i-srodowisko/ochrona-powietrza/art,3,uchwala-antysmogowa.html

Wszelkie pytania należy kierować na adres: antysmog@mazovia.pl 

Wykonanie dokumentacji stanowiącej podstawę do określenia założeń „uchwały antysmogowej” zostało dofinansowane przez Wojewódzki Fundusz Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej w Warszawie

\\\    MOżna PaLić i nie KOPCić 
Piece i kominki kopcą nie tylko  

z powodu kiepskiego opału. Nie mniej 
ważne jest to, w jaki sposób rozpalamy 
w piecu. 

Wydobywający się dym to sygnał,  
że nie robimy tego dobrze. Dym to  
bowiem nic innego jak szkodliwa dla 
zdrowia zawiesina mikrocząsteczek 
niedopalonego paliwa. Jednocześnie jest 
to najbardziej kaloryczna część opału. 
W węglu kamiennym stanowi on ok.  
30 proc., w drewnie aż 70 proc. Stosu-
jąc kilka podstawowych zasad, możemy 
oszczędzić około 1/3 opału, a emisję 
pyłów obniżyć o ponad połowę! 

Warto zatem pamiętać, że popraw-
ne palenie w piecu to korzyści realne 
i odczuwalne dla budżetu domowego 
oraz środowiska.

\\\ 
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\\\ KONSTANCIN-JEZIORNA

Piękny modrzewiowy dworek 
w Turowicach kompletnie się 
zawalił. W 2016 roku ponownie 
został wpisany do rejestru 
zabytków, wraz z założeniem 
parkowym, jednak niewiele  
to dało.

D        wór należał do rodziny Szymanow-
skich, od których nazwiska pocho-

dzi nazwa wsi Szymanów, właścicieli 
dóbr w Brześcach, Kawęczynie i Łub-
nej. Mieszkał w nim także Bonawentu-
ra Marchwiński, jeden z budowniczych 
wałów wzdłuż Wisły.

Turowice to od lat obraz nędzy  
i rozpaczy. 

Jednak w XIX w. miejsce to musiało 
zachwycać nawet najbardziej wybred-
nych. 

Piękny modrzewiowy dworek, któ-
ry powstał zapewne w XIX w., miał tra-
dycyjną bryłę, nakryty był czterospado-
wym, wysokim dachem. Dworek został 
opisany w 1871 r. przez komorników 
– parterowy, drewniany, na podmuro-
waniu z cegły, podpiwniczony. Posiadał 
3 kominy, dach kryty gontem, od frontu 
i od tyłu drzwi zewnętrzne chroniły 
daszki na słupach drewnianych. Ściany 
były oszalowane, a narożniki ozdobione 
imitacją boniowania. 

\\\   nigdy nie został  
przebudowany

Za nim rozciąga się kompletnie dzi-
siaj zaniedbany romantyczny park na 
stokach wąwozu, również z XIX w. Stwo-
rzył go Apolinary Szymbarski. Znajdują 
się w nim trzy ceglane mauretańskie 
mostki (kiedyś istniały tutaj malowni-
cze jeziorka, powstałe w wyniku spię-
trzenia płynącego przez wąwóz potoku) 
oraz neogotycka kaplica, zupełnie zde-
wastowana i zaadaptowana na lokalną 
nieoficjalną imprezownię.

Na początku XX w. Turowice prze-
szły na własność Bełkowskich, którzy 
wybudowali dla służby piętrowy dom 
o formach barokowych. Jest zamieszka-
ny do dzisiaj, dobrze widać go z drogi z 
Konstancina do Góry Kalwarii.

\\\   Powolna śmierć
Po II wojnie światowej posiadłość 

zamieszkana została przez pracowni-
ków miejscowego PGR. Nikt o zabu-
dowania nie dbał, murowany dom dla 
służby przetrwał, choć w nieciekawym 
stanie. Modrzewiowy dwór został wyłą-
czony z użytkowania. Jeszcze w 2013 r. 
jego dach był prawie cały. W 2014 r. 
dziura w dachu zrobiła się naprawdę 
duża, choć jeszcze ktoś usiłował przy-
kryć ją folią. W lutym 2016 r. informo-
waliśmy, że dach po zimie zawalił się, 
a dwór zaczyna znikać. Dzisiaj stoi już 
tylko front dworu i trzy kominy. Dach 
w zasadzie przestał istnieć, weranda w 
tylnej części kompletnie się zawaliła, 
ściany podobnie. 

Niezwykle przykre jest, że tak wy-
jątkowe miejsce, piękne i unikalne, na-
wet w skali kraju, mimo że przetrwało 
ponad 150 lat, dwie wojny, PGR, na na-
szych oczach, powoli umarło.

Tekst i zdjęcie Joanna Grela

Dworu już nie ma

Modrzewiowy dwór w Turowicach zakończył swój żywot. Zostały po nim trzy 
kominy i front

\\\ POWIAT

Od nowego roku nastąpią 
zmiany w sprzedaży biletów 
ZTM Warszawa w autobusach  
i tramwajach.  

O d 1 stycznia przyszłego roku na-
stąpią dwie poważne zmiany dla 

pasażerów, którzy będą chcieli kupić 
bilet bezpośrednio w autobusie i tram-
waju. Pierwsza zmiana polega na tym, 
że nie będzie już można kupić biletu u 
kierowcy autobusu czy motorniczego 
tramwaju.

– Głównym zadaniem kierowców  
i motorniczych jest spokojne, bezpiecz-
ne i punktualne przewiezienie pasaże-
rów. Osoby prowadzące pojazdy muszą 
skupić swoją uwagę na ruchu ulicznym, 
a konieczność przyjmowania pieniędzy 
i wydawania biletów może powodować 

obniżenie koncentracji. Od 1 stycznia 
2018 r. kierowcy ani motorniczowie 
nie będą już przewozić biletów ani pie-
niędzy, co wpłynie korzystnie również 
na ich osobiste bezpieczeństwo – tak 
uzasadnia zmiany Łukasz Majchrzyk  
z biura prasowego ZTM. 

Druga zmiana nie ucieszy pasaże-
rów płacących gotówką. Jak informuje 
ZTM, w związku z zakończeniem sprze-
daży przez kierowców w autobusach 
i tramwajach, wyposażonych w auto-
maty obsługujące karty płatnicze, nie 
będzie można nabyć biletów za gotów-
kę. Planowane zmiany nie podobają się 
pasażerom. 

– To jawna dyskryminacja pasa-
żerów, ja jestem emerytką i nie mam 
karty płatniczej, to jak będę płaciła za 
bilet? A co z uczniami szkół średnich, oni  
nie korzystają z darmowej komuni- 
kacji, a sama często widzę jak wyj- 
mują drobniaki z kieszeni i kupują bi- 
let – komentuje pani Ewa, pasażerka 
 autobusu 709. 

Tekst i zdjęcie Piotr Włodarczyk

Zmiany w sprzedaży
biletów

Za bilet tylko kartą
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  GMINa LeSZNowoLa

szanowni państwo!
W nawiązaniu do informacji medialnych pozwalam sobie przekazać 

Państwu kilka istotnych informacji:

•  W bieżącym roku miała miejsce w Urzędzie Gminy Lesznowola kontrola 
CBA dotycząca wybranych procedur podejmowania i realizacji decyzji 
w przedmiocie rozporządzania mieniem Gminy oraz przyznawania ulg  
w spłacie zobowiązań podatkowych osób prawnych w latach 2012-2017.

•  W tej kadencji jest to już trzecia kontrola CBA w naszym Urzędzie. W po- 
przednich kadencjach nie miało to miejsca.

•  Kontrola CBA nie stwierdziła żadnych zdarzeń korupcyjnych w Urzędzie 
Gminy. 

•  W ocenie kontrolujących miało miejsce naruszenie niektórych proce-
dur dotyczących rozporządzania mieniem Gminy oraz przyznawania ulg 
w spłacie zobowiązań podatkowych osób prawnych w ciągu ostatnich 
6 lat czyli w okresie 2012-2017. Dlatego też CBA działając w ramach 
swoich ustawowych kompetencji złożyło zawiadomienie do Prokuratury 
Okręgowej w Warszawie. 

•  Ponadto pragnę podkreślić, iż nie jest prawdą, że to Wójt Gminy bez- 
zasadnie odstąpiła w marcu 2014 roku od zawarcia umowy dzierżawy 
z jedną z firm. to firma, nie wyraziła zgody na zawarcie przyrzeczonej 
umowy dzierżawy ze względu na brak wpisu do księgi wieczystej 
nieruchomości, która miała być przedmiotem tej umowy. W związku 
z powyższym Gmina, zgodnie z treścią umowy przedwstępnej miała 
obowiązek zwrotu wpłaconej kwoty wraz z odsetkami, co też uczyniła.

•  Zastosowanie ulg w formie umorzenia podatków w wysokości 2,6 mln 
dotyczyło nie jednego roku budżetowego ale sześciu lat tj. 2012-2017 
oraz dotyczyło kilkunastu firm. Ulgi te były stosowane zgodnie z prze- 
pisami ustawy – Ordynacja podatkowa.

Lesznowola, 11 grudnia 2017 r.

szanowni państwo!
Jednym z filarów rozwoju Gminy Lesznowola są przedsiębiorcy, któr-

zy nie tylko wnoszą ogromne dochody do budżetu Gminy, ale także 
tworzą miejsca pracy dla naszych Mieszkańców. Dlatego też Samorząd 
Gminy prowadzi odpowiedzialną politykę nie tylko gospodarczą ale także 
podatkową. Elementem przyjaznej polityki podatkowej są ulgi stosowane 
przez Radę Gminy Lesznowola poprzez obniżanie stawek podatkowych. 

W latach 2012-2016 ulgi te wyniosły łącznie dla przedsiębiorców i osób 
fizycznych (właścicieli nieruchomości) 38.605.847 zł, a odpowiednio w la-
tach:
2012 – 6.813.323 zł; 
2013 – 8.496.094 zł; 
2014 – 6.124.509 zł; 
2015 - 9.549.426  zł;
2016 – 7.592.495 zł. Z wyrazami szacunku

Maria Jolanta Batycka-Wąsik
Wójt Gminy Lesznowola
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\\\   „Pogrom” w Laminie
Tajny szyfrogram Wojewódzkiej 

Komendy Milicji Obywatelskiej infor-
muje o następującym zdarzeniu: „W 
dniu 5 grudnia 1971 r. o godzinie 6:40 
do powiatowej komendy MO zadzwo-
nił dyżurny warty z doświadczalnych 
zakładów lampowych „Lamina” i zamel-
dował o demontażu hasła widniejącego 
na terenie zakładu. Hasłem tym załoga 
zakładu miała czcić VI zjazd PZPR”.

Niezwłocznie do zakładu udała się 
grupa operacyjna KPMO i stwierdziła, 
co następuje: o godzinie 5:50 dowódca 
warty zauważył zmianę w treści hasła, 
niezwłocznie powiadomił dyżurnego 
zakładu i natychmiast doprowadzono 
treść napisu do pierwotnego stanu. Ha-
sło było umieszczone na płycie pilśnio-
wej pomalowanej na kolor czerwony, do 
płyty były przybite białe litery, głoszące: 
„Program VI zjazdu partii dyrektywą 
działania partii i narodu”. Hasło było 
duże, miało około 50 metrów długości 
i około metra szerokości i było czytelne 
z daleka. Nieznany sprawca z napisu 
„Program” wyjął dwie litery. Zniknęła 
litera „r”, a literę „a” zastąpiono literą „o” 
i w rezultacie zmienione hasło brzmia-
ło „Pogrom VI zjazdu partii dyrektywą 
działania partii i narodu”. W meldunku 
nie ma informacji, jak zareagowała zało-
ga zakładu, ani jak długo hasło wisiało z 
zmienionej wersji. Nie mamy też infor-
macji, kto był sprawcą tego dowcipu, 
być może ktoś z mieszkańców Piaseczna 
dopisze dalszą część historii. Nie wiemy 

też, czy ujęto śmiałków tego czynu. VI 
Zjazd PZPR obradował w dniach 6-11 
grudnia 1971 r. i duże zakłady pracy 
były szczególnie monitorowane przez 
Służbę Bezpieczeństwa, a tu taka kon-
trabanda pod nosem warszawskich 
stróżów prawomyślności. Czas był nie-
spokojny, jeszcze były świeże w pamięci 
społeczeństwa wypadki grudnia 1970 
r., zapoczątkowane w Gdańsku, Gdyni, 
Szczecinie, Słupsku i Elblągu, które to 
zajścia uliczne zostały krwawo stłu-
mione na rozkaz pierwszego sekretarza 
partii rządzącej Władysława Gomułki. 
Oficjalnie podaje się, że zginęło wtedy 
około 41 osób, ale tak naprawdę ilość 

rannych i zabitych mogła być dużo 
większa. Skompromitowany Gomułka 
został 20 grudnia 1970 r. zastąpiony 
przez Edwarda Gierka. Władza komuni-
styczna, nie po raz pierwszy i nie ostat-
ni, pokazała swoje oblicze, zastraszenie 
społeczeństwa stało się faktem. Zmiana 
treści hasła w piaseczyńskiej Laminie 
w rok po „wydarzeniach grudniowych”, 

dziś może się wydawać czynem dość 
nieistotnym dla przebiegu zdarzeń w 
Polsce, jednak dla tych, którzy żyli w 
tych czasach, jasnym jest, że był to akt 
najwyższej odwagi. Tym bardziej, że 
w Zakładach Elektronicznych Unitra–
Lamina produkowano głównie lampy 
elektroniczne, diody i tyrystory na po-
trzeby wojska i w związku z tym zakłady 
były szczególnie pilnowane przez róż-
nych stróżów prawa i bezpieczeństwa 
z tego okresu.

\\\   obcy na targu  
w Piasecznie

W meldunku specjalnym i tajnym z 
12 stycznia 1971 r. informuje się władze, 
że do KPMO zgłosiła się z własnej woli 
kobieta i poinformowała o następują-
cym zdarzeniu: na targu w Piasecznie 

przy ulicy Sierakowskiego 12 grudnia 
1971 r. o godzinie 11:10 pojawiła się 
czteroosobowa grupa obcokrajowców. 
Zdumiewają szczegóły relacji. Grupa ta 
składała się z 3 mężczyzn i jednej ko-
biety. Kobieta mówiła biegle po polsku, 
ale ze współtowarzyszami rozmawiała 
w języku francuskim. Kobieta (około 
30 lat) ubrana była w kożuch koloru 

brązowego z białym kołnierzem, ko-
zaczki z czerwonymi sznurowadłami 
i w czerwony beret na głowie. Męż-
czyzna około 40 lat miał słuchawki na 
uszach, trzymał w ręku mikrofon, na 
pasku zawieszonym na szyi miał mag-

netofon marki francuskiej i nagrywał 
treść rozmów kobiety z napotkanymi na 
targu ludźmi. Mężczyzna około 50-let-
ni, z jasnymi prostymi szpakowatymi 
włosami czesanymi na bok, ubrany w 
jasne spodnie w pionowe prążki i buty 
zamszowe na wysokiej słoninie, miał 

na rękach białe rękawiczki i trzymał ka-
merę filmową. Filmował uczestników 
targowiska. Główną treścią rozmów 
były podwyżki cen żywności w tym 
ceny mięsa i opłacalność hodowli zwie-
rząt rzeźnych. Czwarty mężczyzna z tej 
grupy, w wieku około 45 lat, to wysoki, 
szczupły blondyn z włosami spadający-
mi na kołnierz. Ten mężczyzna prowa-

dził cały czas rozmowy z opisaną kobie-
tą, dyskutowali w języku francuskim. Ta 
czteroosobowa grupa przyjechała do 
Piaseczna samochodem marki Wołga 
o nieustalonych numerach rejestracyj-
nych. Cudzoziemcy przebywali na targu 
w Piasecznie około 30 minut. Po odby-
ciu rozmów złożyli sprzęt do samocho-
du i odjechali w nieznanym kierunku.  

Co ciekawe! Informatorka melduje, że 
jedna z jej znajomych będąca w tym cza-
sie na targowisku, rozpoznała kobietę 
z tej grupy jako pracownicę Polskiego 
Radia z III piętra, z oddziału francuskie-
go. W dalszej treści meldunku informuje 
się, że wszczęto postępowanie spraw-
dzające kim była wymieniona pracow-
nica z Polskiego Radia i pilne ustalenie 
jej personaliów.

Zdarzenie na targu w Piasecznie, 
być może wyda się współczesnemu 
czytelnikowi dość banalne i może dziś 
by nie zwróciło niczyjej uwagi. A może 
się mylę? Naszą uwagę, w tej opowieści 
o piaseczyńskim targowisku. zwróciła 
czarna Wołga, gdyż opowieść o jej ta-
jemniczości i upiorności rozniosła się po 
całym mieście. Fakty są takie. że co jakiś 
czas w latach 60. i 70 (niektórzy piszą, 
że nawet w 50.) krążyły opowieści, któ-
rych morałem było – strzeż się czarnej 
Wołgi. Legenda upiornego samochodu 
była modyfikowana na różne sposoby. 
Jedno było pewne, że Wołgą na pewno 

jeździł diabeł lub dostojnik państwo-
wy lub NKWD, a samochód miał trzy 
szóstki w rejestracji, to tak na margine-
sie zdarzeń. W piosence „Muka” Kasia 
Nosowska śpiewa z zespołem Hey „Nie 
strasz mnie, nie boję się czarów, klątw, 
biurowych mątw, (...) kumpli twych, na-
czelnych pism, szefów firm w futrach  
z fok, (...) matki, siostry i psa, ojca z za-

światów i lwa i czarnej WOŁGI WOŁGI 
WOŁGI. Sianie strachu jest jak wiadomo 
najpotężniejszą bronią władzy i sposo-
bem na doskonałą manipulację społe-
czeństwem. CDN

Małgorzata Szturomska  
i tadeusz tyszka

Piaseczno w aktach IPN z 1971 r.

napisz do autorki
m.szturomska@przegladpiaseczynski.pl

Kobieta (około 30 lat) 
ubrana była w kożuch 

koloru brązowego  
z białym kołnierzem, 

kozaczki z czerwonymi 
sznurowadłami

W tej opowieści 
o piaseczyńskim 

targowisku 
 naszą szczególną  
uwagę zwróciła  
czarna Wołga

Piaseczno ul. Kościuszki przystanek autobusowy przy starej aptece

Piaseczno. Targowisko przy ul. Sierakowskiego

Lamina

Targowisko miejskie przy ulicy Sierakowskiego w latach 70. XX wieku

FO
T. 

JA
CE

K 
M

Ró
W

CZ
yń

SK
I



10 NR 176 (5) 13 GRUDNIA 2017 AuTO-MOTO

R E K L A M A

DODATEK 
AUTO-MOTO

Wyprzedaż rocznika to naprawdę 
atrakcyjny moment na zakup sa-

mochodu. Rabaty są duże, im droższe 
auto, tym większe obniżki. Oprócz tego 
producenci często dorzucają gratis do-

datkowe wyposażenie czy dodatkowy 
komplet nowych opon. 

\\\   Gdzie jest haczyk?
W zasadzie nie ma haczyka. Jeśli 

producenci nie wyprzedadzą w grud- 
niu rocznika, zostaną na nowy rok  
z samochodami o rok starszymi od  
tych, które właśnie zaczną się pojawiać 
w salonie. Jeżeli nie będzie różnicy  
w cenie, nikt nie kupi auta z 2017 ro- 
ku, mając do wyboru rocznik 2018.  
Łatwiej więc zacząć wyprzedaż w grud-
niu, żeby zrobić miejsce dla nowych 
modeli.

\\\   na jaki rabat możemy  
liczyć?

Samochód w grudniu opłaca się 
kupić, ponieważ suma rabatu wynieść 
może nawet ponad 20 tysięcy złotych. 
Biorąc po uwagę, że ten samochód nie 
różni się niczym od tego samego mode-
lu sprzedawanego miesiąc wcześniej, 
warto skorzystać.

Wyprzedaż trwa, dopóki nie skoń-
czą się auta z danego rocznika. Czasem 
możemy kupić takie auto w lutym al-
bo nawet w marcu. Nie warto jednak 
czekać, chociaż oczywiście może się 
zdarzyć, że producent dołoży coś wię-
cej. Jednak w grudniu możemy jeszcze 
przebierać w ofertach, wybrać model, 
kolor. Im dłużej zwlekamy, tym mniejszy 
wybór nam pozostanie.

Niektórzy jako wadę tego rozwią-
zania podają, że kiedy lada moment 
na rynku pojawi się rocznik 2018, my 
kupujemy auto rok starsze, przez co 
trudniej będzie nam je kiedyś sprzedać. 
Istotnie jest tak, że kupujący używany 
samochód bardziej patrzą na rocznik, 
niż na realny stan techniczny. Jednak 
jeżeli będziemy sprzedawać auto za 5 
czy 10 lat, różnica między naszym rocz-
nikiem a następnym nie wyniesie kilku, 
czy kilkudziesięciu złotych, a na pewno 
łatwiej będzie nam sprzedać samochód 
z bogatszym wyposażeniem.

Red.

Koniec roku to w salonach 
samochodowych tradycyjnie 
moment wyprzedaży rocznika. 
Czemu warto kupić takie auto?

Kup auto 
w grudniu

R E K L A M A
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\\\ PIASECZNO

W Piasecznie wystartowały 
ogólnopolskie konsultacje 
w sprawie zmian w ustawie 
samorządowej dotyczących 
działalności Młodzieżowych 
Rad Gminy.

D ebata pod tytułem „Przyszłość 
Młodzieżowych Rad – noweliza-

cja artykułu 5b” odbyła się w Urzędzie 
Gminy w Piasecznie w sobotę 9 grud-
nia. Była elementem trzydniowego 
kongresu dla młodzieży z województwa 
mazowieckiego w ramach programu 

„Start5b”. Do udziału w debacie zo-
stali zaproszeni przedstawiciele mło- 
dzieżowych rad z różnych rejonów Pol-
ski. Uczestnikami spotkania byli rów-
nież decydenci. W gronie zaproszonych 
znaleźli się poseł Jacek Kurzępa (Prze-
wodniczący Parlamentarnego Zespołu 
ds. Wspierania Młodzieżowych Rad)  
i rzecznik prasowy PSL Jakub Stefa- 
niak. Piaseczyński samorząd reprezen-
towali wiceburmistrzowie Hanna Kuła- 
kowska-Michalak i Daniel Putkiewicz 
oraz wiceprzewodniczący Rady Gminy 
Magdalena Woźniak i Michał Rosa. O 
całej idei przedsięwzięcia i jego celach 
zebranym opowiedział wiceprzewod-

niczący Polskiej Rady Organizacji Mło-
dzieżowych (PROM) Mateusz Czerniga. 

– Celem zasadniczym projektu jest 
wypracowanie takich zapisów prawa, 
które zapewnią komfortowe warunki 
pracy dla młodzieżowych rad – mówił 
Czerniga. – Ale te spotkania są też do-
skonała przestrzenią do wymiany in-
formacji i dobrych praktyk przez samą 
młodzież. 

Zebrani pracowali w sześciu zespo-
łach, dyskutując o poszczególnych ob-
szarach związanych z funkcjonowaniem 
młodzieżowych rad. Przedmiotem na-
mysłu były zarówno kwestie formalne, 
takie jak sposoby powoływania MRG, 
ich decyzyjność i finansowanie, ale też 
pytania o to, jakiego wsparcia ze strony 
władz samorządowych czy krajowych 
oczekiwałaby młodzież, podejmując 
swoje działania. Temat tak zaangażo-
wał dyskutujących, że mimo wysiłków 
prowadzącego, Piotra Nowaka, spot-
kanie trwało ponad godzinę dłużej, niż 
planowano. 

\\\   Piaseczyński wzór
Ze strony władz centralnych mło-

dzieżowe rady oczekiwałyby dodat-
kowego wsparcia finansowego, ale też 
merytorycznego. Zwrócono również 
uwagę na to, że w ustawie powinna być 
sprecyzowana rola opiekuna MRG, w 
tym sposób jego powoływania, odwo-
ływania, kompetencje. 

– Rola opiekuna jest nie do prze- 
cenienia, jako łącznika między mło-
dzieżą a dorosłymi. To jego zadaniem 
powinno być edukowanie dorosłych  
w zakresie współpracy z młodzieżą – 
zauważył Jacek Kurzępa odpowiadając 

na pytanie o to, jak „przekonać doro-
słych” do tego, by dali młodzieży szanse 
działania i traktowali ją jako poważnego 
partnera.

– Zgadzam się absolutnie, że mło-
dzieżowe rady powinny mieć możliwość 
podejmowania inicjatyw uchwałodaw-

czych oraz pewien budżet do dyspozycji, 
na wzór funduszu sołeckiego – mówiła 
Magdalena Woźniak. Dyskutujący wie-
lokrotnie podkreślali, że w Piasecznie 
sytuacja jest wzorcowa, jeśli chodzi o 
funkcjonowanie MRG. Wspomniano o 
dobrej współpracy z dorosłym samo-
rządem oraz udziale młodzieży w bu-
dżecie partycypacyjnym.

– Wygląda na to, że większość wa-
szych postulatów my u nas już realizu-
jemy – nie ukrywała zadowolenia bur-
mistrz Hanna Kułakowska-Michalak. 

Podobne spotkania regionalne ma- 
ją się odbyć jeszcze w siedmiu miej-
scach w Polsce. Uczestnicząca w nich 
młodzie ma następnie skonsultować te 
same kwestie w swoich lokalnych śro-
dowiskach. Wypracowane w ten sposób 
wnioski zostaną podsumowane pod-
czas spotkania z posłami i wspólnych 
prac nad przygotowaniem ostatecznego 
kształtu nowelizacji ustawy. 

Tekst i zdjęcia Joanna Ferlian

Wzorcowa rada

Dyskusje w grupach bywały burzliwe

Efekty pracy w grupach tematycznych opiniowali wszyscy uczestnicy debaty

Temat tak zaangażował 
dyskutujących, że mimo 

wysiłków prowadzącego, 
spotkanie trwało  

ponad godzinę dłużej  
niż planowano
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\\\ KONSTANCIN-JEZIORNA

Karatecy pokazali olbrzymie 
umiejętności na Pucharze 
Polski.

W sobotę 9 grudnia we Wrocławiu 
odbyły się zawody o Puchar 

Polski Karate Kyokushin. Zawodnicy 
konstancińskiego klubu Ippon walczyli 
rewelacyjnie, efektem czego ich wynik 
był naprawdę znakomity.

Ippon reprezentowało 13 zawod-
ników, którzy sięgnęli po 8 medali. Pu-
char Polski Seniorek trafił w ręce Ewy 
Jabłuszewskiej, brązowy medal Pu-
charu Polski wywalczyli Sylwia Wró-
bel, a także Daniel Sternik oraz Jakub 
Zagończyk, którzy musieli zmierzyć się  

z bardzo silnymi przeciwnikami. Na 
44 zawodniczki w kata drugie miejsce 
zajęła Magda Pałdyna, która dołożyła 
do tego srebro w kumite. Brązowy me-
dal w juniorach młodszych powędro-
wał do Kuby Gromady. W najmłodszej 
kategorii wiekowej, czyli młodzikach, 
żadnych szans rywalom nie dał Bartek 
Sobiepanek. Startowali również: Ania 
Bielska, Kuba Masik, Mateusz Kacprzak, 
Ada Stankiewicz, Kuba Gospodarczyk i 
Tomek Malinowski.

W klasyfikacji klubowej Ippon za-
jął imponujące trzecie miejsce na 96 
klubów!

Gratulujemy i życzymy dalszych 
sukcesów na następnych turniejach.

RL

\\\ PIASECZNO

Zawody zapaśnicze stały  
na bardzo wysokim poziomie.

W ostatni weekend w Radomiu od-
były się zawody rozgrywane w 

ramach Zapaśniczej Ligi Dzieci i Młodzi-
ków. Zarówno organizacja, jak i poziom 
sportowy robiły wrażenie. Pojedynki 
były bardzo zacięte. Turniej przyciąg-
nął między innymi ekipy z Pabianic, Ra-
domska oraz oczywiście gospodarzy. 
Piaseczyński klub UKS „Piątka” pojawił 

się na nim w bardzo mocnym, dwuna-
stoosobowym składzie. Reprezentanci 
drużyny z Piaseczna spisali się po pro-
stu wyśmienicie. Medali było bez liku.

Złoty krążek zdobyli Antoni Tretter 
i Stanisław Tretter, trzy srebrne medale 
przypadły Antoniemu Ledzińskiemu, 
Leszkowi Tretterowi i Maksymilianowi 
Urbowiczowi. Pięć brązowych wywal-
czyli zaś: Saikhan Mamatkhamov, Janek 
Szot, Maciej Szot, Imam Dadaev oraz 
Krzysztof Rzechuła. Całkowity dorobek 
klubu na tej imprezie to aż 10 medali!

– Bardzo cieszę się, że w tak op-
tymistyczny sposób zbliżamy się do 
końca 2017 roku. Bardzo gratuluję za-
wodnikom, rodzicom i całemu sztabowi 
trenerskiemu UKS „Piątka” Piaseczno 
za bardzo ciężką pracę, która owocuje 
medalami. Przy okazji chciałbym złożyć 
serdeczne życzenia świąteczne i szczęś-
liwego nowego roku, obfitującego w me-
dale wszystkim związanym ze sportem 
w powiecie piaseczyńskim – powiedział 
nam trener „Piątki” Paweł Karbowski.

My również dołączamy się do gratu-
lacji. Znakomity wynik, brawo!

RL

\\\ PIASECZNO

Stowarzyszenie Kondycja  
po raz czwarty zorganizowało 
na Górkach Szymona  
w Piasecznie Cross Mikołajkowy.

W niedzielę 10 grudnia Górki Szy-
mona zamieniły się w arenę 

sportowej rywalizacji. W tym roku bez 
śniegu i mrozu, za to w promieniach 
słońca, ścigali się biegacze i „kijka-
rze”, czyli uprawiający nordic walking. 
Główny wyścig na liczącej 5 kilometrów 
trasie, biegnącej również przez las, po 
nierównym terenie, wygrał Krzysztof 
Wasiewicz z czasem 16 min. 38 s. Naj-
szybsza kobieta, Natalia Wróblewska, 
pokonała dystans w 22 min. 06 s. W 
biegu wystartowali też reprezentanci 
samorządu – wiceburmistrz Daniel Put-
kiewicz i przewodniczący rady miasta 
Piotr Obłoza. Z zimowym biegiem zmie-
rzyć się mogli też najmłodsi oraz całe 

rodziny. Maluchy miały do pokonania 
dystans 500 metrów wokół stawu, a w 
biegu rodzinnym, trasą crossu, trzeba 
było pokonać aż kilometr. Swój wyścig 
mieli też miłośnicy nordic walking – ich 
trzykilometrowa trasa biegła wokół 

stawu. Zwycięzcy otrzymali upominki 
od św. Mikołaja, a na wszystkich zmę-
czonych i zmarzniętych zawodników 
czekało ognisko, gorąca herbata, gro-
chówka i pamiątkowe medale.

Tekst i zdjęcia Joanna Ferlian

\\\ PRAŻMÓW

Z mikołajkowych zawodów 
najbardziej cieszyła się ekipa  
z Sulejówka.

W sali sportowej Zespołu Szkolno-
-Przedszkolnego w Prażmowie 

zorganizowana została trzecia edycja 
Mikołajkowego Turnieju Piłki Siatko-
wej pod patronatem wójta gminy. Na 
boisku zmierzyło się ze sobą 6 drużyn, 
które reprezentowały: Prażmów, Nowy 
Prażmów, Uwieliny, Biały Ług, Piasecz-
no oraz Sulejówek.

Zespoły rywalizowały w dwóch 
grupach. W grupie A najlepiej zagrali 

zawodnicy z Sulejówka, po czym w pół-
finale pokonali Nowy Prażmów 2:0. W 
finale czekał na nich zespół Prażmowa, 
który przeszedł przez półfinał, wygry-
wając tym samym wynikiem z Białym 
Ługiem. Zapowiadały się duże emocje i 
faktycznie było co oglądać.

Po pierwszym secie dla gospoda-
rzy punkty zaczęli zdobywać goście i 
mecz zakończył się wynikiem 2:1 dla 
Sulejówka. Na trzecim stopniu podium 
znalazł się Nowy Prażmów, pokonując 
2:0 Biały Ług. Najlepszym siatkarzem 
na tej imprezie został Marek Trzaska z 
Prażmowa. Kolejna edycja mikołajko-
wego turnieju już za rok!

RL

Ippon na podium

Okrągła liczba medali

Mikołaje na Górkach
Mikołajkowe granie

Trzecia drużyna w Polsce

Brawa dla chłopaków!

Uczestnicy mikołajkowego turnieju

Młodzież wybrała przede wszystkim bieg rodzinny Piotr Obłoza i Daniel Putkiewicz

Najmłodsi udowadniają, że bieganie to frajda
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\\\ PIaSeCZNo
14.12. godz. 12.00 – SPOTKANIE  
ŚWIĄTECZNE ZWIĄZKU  
KOMBATANTóWPiaseczno, ul. Kościuszki 49 (Dom Kultury)
15.12. godz. 19.30 – ŚWIECZOWISKO ZIMOWE
Cykl spotkań z piosenką literacką
Piaseczno, ul. Kościuszki 49 (Dom Kultury). Wstęp wolny
16.12. godz. 11.00 – WSZECHNICA RODZICA  
– „Czekając na Święta” – rodzinne warsztaty plastyczne
Piaseczno, Pl. Piłsudskiego 9 (Przystanek Kultura). Wstęp 
wolny – zapisy tel. 798 248 859
16.12. godz. 18.00 – „JAKA TO KOLĘDA” – KONCERT  
UCZNIóW DZIAŁU EDUKACJI MUZyCZNEJ CENTRUM  
KULTURy. Piaseczno, ul. Kościuszki 49 (Dom Kultury). 
Wstęp wolny
16.12. godz. 18.00 – KLUB FILMOWy REWERS
Projekcja filmu „Nienawiść” w reż. Mathieu Kossovitza
Prowadzenie spotkania – Michał Kurpiński
Józefosław, ul. Urocza 14 (Klub Kultury – wejście  
od ul. Cyraneczki). Wstęp wolny
17.12. godz. 14.30 i 16.00 – BAJKOWA NIEDZIELA  
– Teatr Kuffer „Zimowa Opowieść”   
Piaseczno, ul. Kościuszki 49 (Dom Kultury). Bilety w cenie 
10 złotych. Impreza dla dzieci od 3 roku życia.

19.12. godz. 20.00 – „Scena VIII” - spektakl teatru AKT VIII 
w składzie: Anita Szymańska, Maja Marzec, Ziemowit  
Kłujszo, Damian Kuszewski, Bartłomiej Ziembicki, 
 Kamil Skroński, Stanisław Małkowski i Piotr Jurek.
Piaseczno, ul. Kościuszki 49 (Dom Kultury). Wstęp wolny
20.12. godz. 11.00 – SPOTKANIE ŚWIĄTECZNE  
UNIWERSyTETU TRZECIEGO WIEKU
Piaseczno, ul. Kościuszki 49 (Dom Kultury) 

www.kulturalni.pl

\\\ GÓRa KaLwaRIa
15.12  godz. 19.00 – Sekretny seans.  
Kino Uciecha, ul. ks. Sajny 14. Wstęp wolny.
16.12 godz. 19.00 – Świąteczne granie, Kolędy na cztery 
ręce, ul. Białka 9. Wstęp wolny.
17.12 godz. 10.00 – Filmowy poranek, Kino Uciecha,  
ul. ks. Sajny 14. Wstęp wolny.
17.12 godz. 16.00 – Gwiazdkowy zawrót głowy z Air Band 
– koncert, Białka 9. Wstęp wolny.
wystawy:
1.12-5.01.2018 – wystawa malarstwa Teodory Kurek  
i Stanisława Kurka, ul. Białka 9. Wstęp wolny.

www.kulturagk.pl

\\\   KA LEN DA RIUM KUL TU RAL NE

R E K L A M A

 \\\ KoNCeRt NowoRoCZNy MaRII SadowSKIeJ

nowy Rok w Konstancińskim Domu Kultury zainauguruje koncert Marii Sadow-
skiej, który odbędzie się w Hugonówce przy ul. Mostowej 15 w niedzielę, 7 stycznia  
o godz. 18.00.
Podczas recitalu usłyszymy jej autorskie pastorałki z wydanej kilka lat temu płyty 
„Gwiazda dla każdego” oraz tradycyjne kolędy zaaranżowane przez wokalistkę i jej 
zespół Jazzowi Terroryści. W trakcie koncertu nie zabraknie również uwielbianych 
przez publiczność, najbardziej znanych utworów artystki. 
Maria Sadowska jest nie tylko niezwykle wszechstronnym muzykiem, kompozy-
torką i wokalistką, mającą w swoim dorobku 9 różnorodnych solowych płyt, lecz 
także reżyserką i scenarzystką filmową. Jej ostatnim filmem jest „Sztuka kochania. 
Historia Michaliny Wisłockiej”. Wokalistka jest znana również z występów w popu-
larnym programie telewizyjnym The Voice of Poland, w którym jest jurorką. Bilety 
w cenie 45 zł do nabycia w kasie oraz na stronie internetowej Konstancińskiego 
Domu Kultury.

 \\\ ÓSeMKa WaLCzy O GłOSy
Przedszkole nr 8 w Piasecznie znalazło się na liście finalistów w konkursie ekologicznym. 
Może wygrać, jeżeli zagłosuje na projekt Ósemki jak największa ilość osób.
Przedszkole przy ul. Księcia Józefa to jedna z najładniej położonych placówek w gminie.  
Dużą część terenu zajmuje las. Przedszkole do konkursu „Eko Odkrywcy” złożyło projekt „Leśne 
laboratorium pod chmurką”, który będzie miał na celu aranżowanie naturalnej przestrzeni edukacyjnej (ogród leśny), inspirują-
cej dzieci do podejmowania samodzielnego działania, odkrywania zjawisk przyrody, utrwalania zdobytej wiedzy i umiejętności, 
zachęcania do prowadzenia własnych eksperymentów, wyciągania wniosków, dzielenia się zdobytą wiedzą i doświadczeniem. 
Na inicjatywie przedszkolaków zyskają też inni. Celem projektu jest bowiem także integracja środowiska przedszkolnego  
i lokalnego poprzez aktywizowanie społeczności lokalnych na rzecz ochrony środowiska naturalnego oraz promocja dobrych 
praktyk w zakresie edukacji przyrodniczej .
Opis całego projektu znajduje się na stronie www.ekoodkrywcy.pl/pl_PL/Project/show/844. Tam też można głosować.  
Gorąco zachęcamy do udziału, bo projekt jest wyjątkowy!

\\\ KONSTANCIN-JEZIORNA

\\\ ZALESIE DOLNE
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OFERTY PRACY

Rynek pracy jest zmienny. Raz trud-
no o pracowników, raz o pracę. Dzi-

siaj trudniej jest o pracowników, a ty i 
tak nie możesz znaleźć pracy? 

Najpierw postaraj się poszukać 
przyczyny problemu. Może twoje kwa-
lifikacje nie robią na pracodawcy wra-
żenia?  Znasz angielski, ale przeciętnie. 
Twoje studia nie były specjalistyczne, al-
bo masz tylko wykształcenie średnie? A 
może właśnie twoje wykształcenie jest 
specjalistyczne, tylko nikt nie potrze-
buje pracowników w tym zawodzie? 

Rynek oferuje dzisiaj wiele kursów czy 
studiów podyplomowych. Możesz pod-
nieść swoje kwalifikacje albo zupełnie 
zmienić zawód. To samo dotyczy języka. 
Angielski jest powszechnie używany, 
więc jego przeciętna znajomość nie 
podnosi twoich szans.  Może warto po-
myśleć o nauce innego języka? 

Brak pracy może oznaczać brak 
środków na podnoszenie kwalifikacji, 
ale na szczęście istnieją instytucje, które 
pomogą Ci zainwestować w siebie – ta-
kie jak urząd pracy czy instytucje unijne. 
Wystarczy się rozejrzeć.

Bardzo ważne są także twoje do-
kumenty aplikacyjne, które są twoją 
wizytówką. Istotne, aby rekruter czy 
pracodawca patrząc na nie, zobaczył że 
jesteś profesjonalny, dokładny i praco-
wity.  Pokaż, co osiągnąłeś dotychczas w 
swoim życiu zawodowym, ale nie kłam.

Pamiętaj, że rekruterzy mają Fa-
cebooka. Na pewno przejrzą twój profil 
jeszcze przed zaproszeniem cię na roz-
mowę. To, co tam udostępniasz, może 
spowodować, że stracisz szanse na spot-
kanie rekrutacyjne. Wulgarne posty są 
niedopuszczalne, również „szlachecki” 
pogląd na pracę – nie pisz, że „szlachta 
nie pracuje, tylko baluje”. Nie pisz tak-
że, że skończyłeś Wyższą Szkołę Lansu  
i Bansu. 

Najważniejsze więc są twoje kwali-
fikacje, umiejętności i wizerunek. Pra-
codawca zawsze będzie minimalizował 
ryzyko wynikające z zatrudnienia nie-
odpowiedniej osoby i nie będzie się do-
szukiwał twoich wspaniałych ukrytych 
cech, których usilnie nie chcesz pokazać. 
Dlatego pokaż się z jak najlepszej strony. 
W CV, na rozmowie i na profilach spo-
łecznościowych.                                     Red.

Rynek pracy się zmienia. Dzisiaj łatwiej o pracę, trudniej o pracownika. Jak to możliwe, że nie możesz 
znaleźć pracy?

Nie możesz znaleźć 
pracy? Przeczytaj.

O g ł O s z e n I a

O g ł O s z e n I a

O g ł O s z e n I a
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DAM PRACĘ 

ZATRUDNIMY SPECJALISTÓW  
DO TELEFONICZNEJ SPRZEDAŻY  
POWIERZCHNI REKLAMOWEJ  
DO GAZETY TEL. 786 202 606 

Grupa Tree aktualnie poszukuje  
do swojego zespołu osób  
na stanowisko księgowa/ księgowy 
Wymagania: - co najmniej 3 letnie 
doświadczenie - wykształcenie  
kierunkowe - mile widziana  
znajomość programów księgowych 
(Raks) - umiejętność pracy w zespole. 
kancelaria@tree.com.pl  
tel: 22 757 40 03 

Trans-Petro-Color Sp. z o.o.  
z siedzibą w Piasecznie zatrudni  
mechanika oraz pomocnika  
mechanika w serwisie samochodów 
ciężarowych. Tel. 601 310 000 

zatrudnimy kucharkę/kucharza  
do pracy w restauracji Hotelu Solec 
k. Piaseczna Praca w syst.  
zmianowym 2/2. tel.: 601 236 271

zatrudnię pracowników - branża 
budowlana: posadzki przemysłowe, 
wykładziny, żywice. Od zaraz. 
Kontakt: 601319650 

Prywatna szkoła w Piasecznie zatrudni 
dziennego pracownika ochrony.  
CV proszę przesyłać na adres:  
sekretariat@szkolamarzen.pl; 
 tel.: 227572899. 

Firma produkcyjna Bizon Int  
zatrudni osobę z orzeczeniem  
o niepełnosprawności do sprzątania 
obiektu w Baniosze od pn-pt  
w godz. od 7-15. Tel-665 830 935

ZATRUDNIĘ ASYSTENTKĘ STOMATO-
LOGICZNĄ. KONSTANCIN-JEZIORNA. 
Tel-602 33 69 16 

Zatrudnię magazynierów 19-3  
oraz 5-13 warunki chłodnicze  
Piaseczno kontakt 515-090-488

Zatrudnię recepcjonistę 
/recepcjonistkę w Hotelu Noce i Dnie 
tel. 22 754 34 90

Pracownik magazynowy. Rusztowania. 
Praca fizyczna. tel-502 782 558

Praca od zaraz, Call Center  
Góra Kalwaria oraz Warszawa.  
tel-730 266 999

Fryzjerka podstawa + 50 %,  
Warszawa, Puławska 534,  
tel. 501 143 827

Stolarza i pomocnika stolarza,  
tel. 501 21 29 37

Zatrudnię kierowcę kat. C  
do dystrybucji lodów i mrożonek  
z Piaseczna i okolic, tel. 693 298 158

Poszukuję serwisanta AGD  
z doświadczeniem, praca w Norwegii, 
tel. 501 299 360

Firma w Tarczynie zatrudni  
operatorów wózków widłowych  
z doświadczeniem oraz pracowników 
magazynowych. Umowa o pracę. 
Kontakt od poniedziałku do piątku  
w godz. 9.00 - 12.00  
pod nr tel. 22 715 69 70

SZUKAM PRACY 

Polka 59 lat, orzeczenie o niepełno-
sprawności szuka pracy z możliwością 
zamieszkania, tel. 607 535 853

USŁUGI 

Laureat Perły Mazowsza 2016  
sala weselna Biały Dworek  
w Prażmowie – zapraszamy  

tel. 722 202 966  
www.salaweselnaprazmow.pl 

BEZPYŁOWE CYKLINOWANIE,  
REMONTY od A do Z. 
TADEUSZ BIAŁOGRODZKI  
Tel-502 093 588, 22 756 57 63 

Naprawa, serwis okien i drzwi,  
naprawa i wymiana okuć, wymiana 
szyb i uszczelek, tel. 22 717 71 00, 
603 310 223, 601 623 480

AUTOMATYKA, napędy do bram 
-przesuwnych, garażowych,  
dwuskrzydłowych. Sprzedaż, montaż 
i serwis, tel. 790 331 339 

Pracownia tapicerska.  
tel-502 908 661 

Elektryk, hydraulik, naprawy  
domowe, remonty, malowanie,  
tapetowanie. Tel-501 440 242

Pranie - czyszczenie dywanów,  
wykładzin , tapicerki meblowej  
508 65 20 30

Pranie dywanów, tapicerki meblowej 
535-994-114

księgowość - usługi tel. 501083432

Usługi remontowo wykończeniowe 
tel: 515 144 294

tłumaczenia tel. 227116426 
607685074 

Choinki z dowozem  
519-874-891

Tynki tradycyjne, gipsowe  
604415352 

Tynki wewnętrzne tel 533125444

Elektryk tel: 666 890 886

Tłumaczenia tel. 607 685 074

Studnie 601 231 836 

Dachy, podbitka 692194998

Wycinka drzew 574 981 370

Hydrauliczne, gazowe, uprawnienia, 
tel. 501 299 360 

Docieplanie budynków szybko, tanio, 
solidnie, tel. 502 053 214 

Malowanie, szpachlowanie,  
ocieplanie poddaszy, tel. 513 137 581

Naprawa pralek, tel. 602 322 951

Malowanie, hydraulika,  
tel. 501 050 907

Wylewki agregatem, styrobeton,  
tel. 668 327 588

SPRZEDAM 

Łóżko masujące Ceragem-E, tanio. 
tel-609 45 46 13

Drewno opałowe i kominkowe,  
tel. 602 77 03 61

Drewno opałowe i kominkowe,  
tel. 791 394 791

AUTO-MOTO KUPIĘ 

ODKUPIMY Twoje auto szybko  
i uczciwie. Tel-513 323 123

Skup Aut, wszystkie marki.  
Gotówka od ręki. tel. 510 210 692

Skup aut każdej marki  
tel. 601 376 113

Skup, stare, skorodowane, rozbite. 
Atrakcyjne ceny.730-134-633

AUTO-MOTO SPRZEDAM 

Komplet Opon (z zapasową – 5 opon) 
z LC 95 Zimowe razem z Alu Felgami. 
265/70 R16 112R Blizzard Bridgestone. 
ET 15 7 J felgi OZ Oryginalne Toyoty  
z nadrukiem Toyota. Stan bardzo do-
bry tel. 789 100 600

NIERUCHOMOŚCI WYNAJEM

Wynajmę powierzchnię biurowo-
-magazynową 440m2 Piaseczno  

tel. 508 135 461 

Do wynajęcia lokale biurowe  
w budynku biurowym. Centrum  
Piaseczna, 25m2, 34m2, 60m2, 
127m2 Kontakt: 697-626-322

pawilon do wynajęcia pod kopułą 
28m2. piaseczno. tel-509 86 72 38

Salon fryzjerski/kosmetyczny  
w Piasecznie do wynajęcia 32m2.  
Tel. 504212677

Pok. 450+ (2 os 600+) 577 886 988 

kwatery 8 zł + 224 999 888  

NIERUCHOMOŚCI SPRZEDAM 

Sprzedam działki bud. 50 tys. m2,  
3 tys. m2, 1,5 tys. m2 Chojnów  
k/Piaseczna - media, plan  
zagospodarowania tel. 501 800 839
Segment w stanie deweloperskim, 
Sierzchów kom. 697-626-322
segmenty w centrum góry kalwarii 
- tel. 602 810 143 
Nieruchomości powiat piaseczyński 
www.luksus.com.pl 22 7502023
BEZPOŚREDNIO SPRZEDAM  
NAROŻNĄ DZIAŁKĘ 715 M KW  
W ZALESIU DOLNYM PRZY GŁÓWNEJ 
DRODZE TEL. 501 156 766 
Działki budowlane 1000 m2  
Prażmów, tel. 602 77 03 61 
Działki rekreacyjne Prażmów,  
tel. 602 77 03 61 

NAUKA 

Koreański, 606 623 606

pomoc w przezwyciężaniu  
trudności w uczeniu się  

(koncentracja uwagi, techniki  
szkolne, pamięć itp.).  

jestem dyplomowanym terapeutą.  
z dojazdem do domu państwa  

dziecka. zapraszam do kontaktu:  
509 685 111

ZDROWIE 

Catering o zróżnicowanej  
kaloryczności tel. 606 22 44 89 

TURYSTYKA 

Karpacz, tanio. tel-603 591 169

FINANSE 

Szybka pożyczka na oświadczenie  
bez BIK 690 016 555

ZWIERZĘTA 

strzyżenie psów w studIO maXi,  
Piaseczno tel. 731954508 

OGłOSZENIA

DOCIEPLANIE BUDYNKÓW
ELEWACJE, PODDASZA
( 501 62 45 62

www.ekobud.waw.pl

Zamów 
ogłoszenie 
drObne 

za 
drObne 

tel. 
786 202 066
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